
3030 vrijkomt; dat is een chemisch stofje in 
je hersenen dat ervoor zorgt dat je een 
goed gevoel krijgt. Je wordt er ook rustig 
van. En als je verdrietig bent, kan je 
huisdier je steun en troost geven, als 
een soort vriend of vriendin. Je kunt een 
huisdier alles vertellen, zelfs je grootste 
geheimen. Huisdieren zullen die nooit 
aan iemand doorvertellen en ze blijven 
van je houden, wat je ook zegt. 

 

 

Heb jij een huisdier? Dan vind je het vast 
heel fijn om je konijn of poes op schoot 
te nemen en hem te aaien. Of om lekker 
buiten te spelen met je hond. Misschien 
is het je wel gelukt om je parkiet tam te 
maken. Of kijken jouw vissen elke dag al 
uit naar het moment dat jij ze voer komt 
geven. Wat voor dier je ook hebt, de kans 
is groot dat je er blij van wordt.

Meer dan de helft van de Nederlandse 
gezinnen heeft een huisdier. En iedereen 
die er een heeft, weet het: een dier in 
huis geeft veel plezier. Het helpt zelfs 
tegen een slecht humeur. Wanneer je je 
rot voelt en je aait je huisdier, dan voel 
je je daarna vaak beter. Dat komt omdat 
er bij het aaien en knuffelen oxytocine 

Wist je dat... 

er bijna twee keer 

zo veel huisdieren als

mensen in Nederland zijn?

Maar liefst 33 miljoen

huisdieren hebben we

met z’n allen!

33
miljoe

n
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hulphonden

Voor sommige kinderen zijn huisdieren 
zelfs nog meer dan een vriend. Ze kunnen 
eigenlijk niet zonder hun huisdier. 
Kinderen die blind zijn kunnen bijvoor-
beeld hulp krijgen van een blindengelei-
dehond. Die helpt hen de weg te vinden 
zonder ergens tegenaan te lopen. Andere 
hulphonden waarschuwen mensen met 

epilepsie voordat zij een aanval krijgen, 
zodat ze veilig kunnen gaan zitten of 
liggen. De hond weet precies wat hij 
moet doen tijdens zo’n aanval. En voor 
kinderen met ontwikkelingsproblemen 
bestaan er therapiehonden. Die leren je 
bijvoorbeeld hoe je met je omgeving kunt 
omgaan. Slim hè, die honden? 
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Wist je dat... 
er per jaar meer dan 2500 tweelingen 
geboren worden? Twee derde daarvan

 is twee-eiig.

 
 

 
 
 

 
 

Valt het jou ook wel eens op dat 
sommige tweelingen heel veel op elkaar 
lijken, terwijl andere totaal van elkaar 
verschillen? Dat komt doordat sommige 
tweelingen eeneiig zijn en andere twee-
eiig. De eeneiige hebben precies dezelfde 
genen meegekregen van hun ouders, 
terwijl de twee-eiige andere eigen-
schappen geërfd hebben. Maar hoe zit 
dat nou precies? 

Waarschijnlijk ken je wel een tweeling, 
of misschien ben je er zelf één, samen 
met je broer of zus. Dat is best bijzonder, 
want zo vaak komt het niet voor dat 
er een tweeling geboren wordt. Er zijn 
twee manieren waarop een tweeling kan 
ontstaan. Soms zijn er in de buik van de 
moeder twee eicellen tegelijk rijp. Als 
er dan zaadjes van de vader in de buurt 
komen, kunnen er twee eitjes tegelijk 
bevrucht worden door twee verschil-
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Wist je dat... 
eeneiige tweelingen soms toch een 

beetje van elkaar verschillen? Hun erfelijke 
eigenschappen zijn wel hetzelfde, maar 

door hun omgeving kunnen ze zich toch anders 
ontwikkelen of anders gaan gedragen. 

De een kan bijvoorbeeld wat dikker zijn 
dan de ander, doordat ze verschillende 

dingen eten. 

 
 

deze eeneiige tweeling lijkt
niet Helemaal op elkaar. Zoek de 8 verschillen.

Antwoord: 
Rosa en Job zijn een twee-eiige tweeling, want 
uit één eitje kunnen nooit een jongen én een 
meisje geboren worden.

lende zaadcellen. Zo ontstaan twee-eiige 
tweelingen: uit twee aparte eitjes. Een 
eeneiige tweeling ontstaat uit één eicel. 
Het eitje wordt eerst bevrucht door het 
zaadje van de man, en daarna deelt het 
eitje zich in tweeën, waardoor er twee 
aparte embryo’s ontstaan. 

Doordat eeneiige tweelingen uit één 
eitje en één zaadje ontstaan, hebben zij 
precies dezelfde erfelijke eigenschappen. 
Daardoor zien eeneiige tweelingen er 
vaak ook hetzelfde uit en kun je ze maar 
moeilijk uit elkaar houden. Twee-eiige 
tweelingen zijn net zo verschillend als 
normale broertjes en zusjes, doordat zij 
uit twee aparte ei- en zaadcellen zijn 
ontstaan. Ze zijn alleen ‘toevallig’ op 
dezelfde dag geboren. Toch wel bijzonder, 
zo’n tweeling.

Vraag:
Rosa en haar broertje Job zijn een tweeling. 
Weet jij of ze een eeneiige of een twee-eiige 
tweeling zijn?
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De slappe lach hebben met je vrien-
dinnen of gezellig moppen tappen samen 
met je vrienden. Wat is er leuker dan 
samen in een deuk liggen?

Van lachen word je vrolijk en je voelt je er 
beter door. Dat komt doordat je lijf endor-
fine aanmaakt als je lacht. Endorfine is 
een stofje waar je blij en gelukkig van 
wordt. Bovendien maakt je lijf minder 
stressstofjes aan doordat je lacht. Het 
helpt je dus ook te ontspannen. 

Heb je zin om eens lekker de slappe lach 
te krijgen? Zoek dan je vrienden op voor 
een lachsessie. Er hoeft er maar eentje te 

beginnen met lachen en voor je het weet, 
lachen jullie allemaal. Dat lachen zo 
aanstekelijk werkt, komt door je spiegel-
neuronen. Dit zijn hersencellen die de 
bewegingen van andere mensen nadoen. 
Zo doe je in je hoofd bijvoorbeeld automa-
tisch een beetje mee wanneer je iemand 
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anders jouw sport ziet doen. Soms heb 
je zelfs de neiging om echt te schoppen 
wanneer je de bal voorbij ziet vliegen, 
of beweeg je automatisch je arm als je 
iemand anders met een racket tegen een 
tennisbal ziet slaan. Ook als je iemand 
ziet of hoort lachen, worden die spiegel-

neuronen actief, en al gauw kun je zelf 
ook je lach niet meer inhouden. Dus heb 
je zin om te lachen, maar zijn je vrienden 
niet zo vrolijk? Begin dan gewoon te 
lachen. Wedden dat even later iedereen in 
een deuk ligt?

waar je vrienden dubbel van zullen liggen
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Ineens merk je het: je lichaam verandert, 
je voelt je anders. Ojee… je komt in de 
puberteit. Maar waarom verandert je 
lichaam eigenlijk? 

In de puberteit verandert er van alles. 
Je krijgt een groeispurt, waarin je flink 
wat langer kunt worden. En ineens krijg 
je haren op plaatsen waar daarvoor 
geen haren zaten, bijvoorbeeld onder 
je oksels en bij je vagina of piemel. Ook 
kun je opeens meer gaan zweten en kun 
je last krijgen van puistjes. De meeste 
kinderen vinden het helemaal niet leuk 
om te merken dat hun lichaam veran-
dert. Vooral niet als andere mensen daar 

ook nog opmerkingen over maken. Toch 
hoort het er helemaal bij. Iedereen komt 
een keertje in de puberteit. Je lichaam 
verandert langzaam van een kinderlijf 
in het lijf van een volwassene. Die hele 
verandering kan wel een paar jaar duren. 
En steeds merk je weer iets nieuws. 

hormonen 

Bij de meeste kinderen begint de puber-
teit als ze 11 of 12 jaar oud zijn, maar 
het kan ook eerder of later. Je hersenen 
geven een seintje voor de start van de 
puberteit door bepaalde hormonen te 
gaan maken. Hormonen zijn chemische 
stofjes in je bloed, die allerlei dingen in 
je lijf regelen. Jongens hebben andere 
hormonen dan meisjes. Bij jongens is 
het vooral het hormoon testosteron dat 
ervoor zorgt dat ze er als man uit gaan 
zien. Ze krijgen een bredere borst, hun 

Wist je dat...
de hele puberteit

gemiddeld wel 4 jaar duurt? 
Zo lang heeft je lichaam

nodig voor al die 
veranderingen.

4
jaar
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piemel wordt groter en ze krijgen een 
zwaardere stem. Meisjes hebben juist 
meer oestrogeen en progesteron. Deze 
hormonen zijn belangrijk om je lijf klaar 
te stomen om kinderen te kunnen krijgen. 
Zij zorgen er bijvoorbeeld voor dat bij 
meisjes de borsten beginnen te groeien en 
dat ze ongesteld worden. 

volwassen

Uiteindelijk is je lichaam volwassen. 
Maar gelukkig voor jou duurt dat nog wel 
even. Heb jij tenminste de tijd om eraan 
te wennen.

Wist je dat...
de puberteit bij meisjes meestal

iets eerder begint dan bij jongens? 
Meisjes komen meestal tussen 8 en 
13 jaar in de puberteit, jongens 

tussen 9 en 14 jaar. 

Teken 
de haartjes
Als je in de puberteit komt, 

begint er overal haar te groeien. 
Teken haartjes op het poppetje hiernaast.
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Als je verliefd bent, wil je niets liever 
dan altijd bij die ander zijn. Misschien 
raken jullie elkaar af en toe stiekem aan, 
of houden jullie soms elkaars hand vast. 
Er komt een moment dat je die ander wilt 
kussen. Maar hoe weet je of je daar klaar 
voor bent? En hoe gaat dat eigenlijk, 
zoenen?  

De eerste zoen is best spannend. Je 
vraagt je af of je het wel goed doet en 
of die ander het wel fijn vindt. Dat is 
allemaal heel normaal. Het is tenslotte 
je eerste keer. Maar het grappige is: je 
hoeft je daar helemaal niet druk over te 
maken, degene met wie je zoent vraagt 

14jaar

zich namelijk hetzelfde af. Terwijl het 
eigenlijk nergens voor nodig is. Als je er 
klaar voor bent, voel je dat vanzelf. Het 
allerbelangrijkste is dat jullie er allebei 
echt zin in hebben. 

eerste zoen

Zoenen moet je nooit tegen je zin doen, 
bijvoorbeeld omdat je vriendje dat zo 
graag wil of omdat je er graag bij wilt 
horen. Zoenen is iets heel persoonlijks, 
dat doe je niet zomaar. Het moet voor 
jullie allebei echt goed voelen. Bewaar je 

Wist je dat... 
de gemiddelde leeftijd voor de eerste zoen 

14 jaar is? Maar er zijn ook kinderen die al 
met 12 jaar iemand gezoend hebben; anderen 

delen hun eerste kus pas met 22 jaar.C 
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Zo word jij een echte 

 zoen
kampioen

Tip 1
zoen alleen iemand wanneer je het echt zelf 

wilt (en die ander ook).

Tip 2 
zorg voor een rustig plekje, liefst 

zonder anderen in de buurt.

Tip 3
let goed op wat de ander wil. Leun een beetje 

naar de ander toe en probeer te ontdekken of 

hij of zij jou ook wil zoenen. 

Tip 4 
als je denkt dat de ander het ook wil, buig je 

naar hem of haar toe en raak je met je lippen de 

wang of de mond van de ander aan. 

Tip 5
als de ander je kus beantwoordt, dan kun je je 

lippen een heel klein beetje uit elkaar doen. 

Misschien kun je voorzichtig voelen met het 

puntje van je tong. Maar pas op: 

steek nooit zomaar je tong in de mond van de 

ander, dat voelt voor niemand fijn.

eerste zoen daarom voor iemand met wie 
je die echt heel graag wilt delen.

fantastisch

Er zijn wel duizend verschillende soorten 
zoenen. Sommige zoenen zijn zo fantas-
tisch, dat je er een beetje van in de war 
raakt. Andere zoenen zijn eerder wat 
onhandig en grappig. Omdat elke kus 
anders is, bestaat er geen gebruiksaan-
wijzing voor de perfecte zoen. Ga dus 
vooral zélf op ontdekking! 

5
ZOEN

TIPS
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